
كنار رفتن از جام 
شيوا نوروزي
   گزارش

جهاني فوتسال در 
حال�ي ب�راي تيم 
مل�ي ايران رق�م خورد ك�ه همه منتظ�ر صعود 
شاگردان ناظم الش�ريعه به جمع چهار تيم برتر 
جهان و دفاع از عنوان سومي دور گذشته بودند. 
اما تاوان درجا زدن فوتس�ال ملي را در بدترين 
زمان ممكن داديم تا يادمان نرود نبايد دست روي 
دست گذاشت، در باد موفقيت هاي گذشته خوابيد 
و نظاره گر پيشرفت چشمگير رقباي آسيايي بود. 
تيم مل��ي فوتس��ال با شكس��ت 3 ب��ر 2 مقابل 
قزاقستان وداعي تلخ با جام جهاني 2021 داشت. 
باخت به حريف آسيايي در يك چهارم نهايي اتفاق 
افتاد و ملي پوشان فوتسال فرصتي براي جبران 
نداشتند. اگرچه حسرت صعود به نيمه نهايي به 
دلمان ماند، اما كامبك قزاق ها و برد تاريخي آنها 
باعث شد ضعف ها و پسرفت هاي فوتسال ملي در 
آوردگاهي چون جام جهاني كاملًا به چشم بيايد 
تا شايد فدراسيون و كميته فوتسال به جاي توجيه 
و بهانه تراشي براي جبران مافات و جلوگيري از 

سقوط هرچه بيشتر به فكر چاره بيفتند. 
   بردهاي شكننده

تيم ملي با تركيبي از بهترين ه��ا، باتجربه ها و با 
تكيه بر دانش مربيان وطني ب��ه ليتواني رفت و 
پا به مسابقاتي گذاشت كه تمام تيم هاي حاضر 
براي كسب بهترين نتيجه و درخشش به ميدان 
آمده بودند. با ش��روع بازي ه��ا، ضعف هاي تيم 
كشورمان عيان ش��د. ديدار مقابل صربستان در 
شرايطي با برد شكننده 3 بر 2 به پايان رسيد كه 
حملات ضربتي صرب ها بازي را تا آستانه مساوي 
ش��دن پيش برد و در حقيقت ملي پوشان براي 
حفظ برتري در دو دقيقه پايان��ي انرژي زيادي 
صرف كردند. غلبه بر امريكا روحي��ه تيم را بالا 
برد، اما ديدار آخر مرحله گروهي با آرژانتين يك 
بازي استراتژيك بود تا جايي كه باخت 2 بر يك 
به آلبي سلسته در راستاي عدم مواجهه با پاراگوئه 
انجام شد. در يك هشتم نهايي ازبكستان به عنوان 
اولين حريف آسيايي سد راهمان شد و بايد اذعان 
كرد كه ش��اگردان ناظم الش��ريعه به سختي از 
كامبك ازبك ها جلوگيري كردند و برد 9 بر 8 را 
به دست آوردند. بعد از صعود به يك چهارم نهايي 
انتظار مي رف��ت كادر فني تدابي��ر ويژه اي براي 
تكرار اتفاقات ديدارهاي قبلي و اشتباهات گذشته 

بينديشد، ولي كدام تدبير و كدام برنامه! 
برتري 2 بر صفر نيمه اول به ج��اي آنكه تيم را به 
گلزني بيشتر ترغيب كند، روحيه حريف را افزايش 
داد تا جايي كه تيم قزاقستان با تكيه بر بازيكنان 

برزيلي اش نتيجه را 3 بر 2 به سود خود عوض كرد 
و ضمن صعود به جمع چهار تيم اول دنيا، نخستين 
پيروزي تاريخ فوتسال خود مقابل ايران را رقم زد. 

   ضعف هاي فاحش
بالا رفتن ميانگين سني و بي توجهي به جوانگرايي 
از جمله مش��كلاتي بود كه يقه تيم مل��ي را در 
ليتواني گرفت. به همان اندازه كه حضور بازيكن 
باتجربه مي تواند در جام جهاني سودمند باشد، به 
همان اندازه نيز بالا بودن ميانگين سني، خستگي 
و كم آوردن بازيكنان در دقايق پاياني بازي را به 
همراه خواهد داشت. واقعيتي كه در اين دوره از 
بازي ها كاملًا به چشم آمد و تعداد گل هاي خورده 
تيم ملي در نيمه دوم و به ويژه دقايق آخر مسابقات 
بيشتر از حد تصور بود. علاوه بر اين تأكيد بيش 
از حد سرمربي و به تبع آن بازيكنان به فرو رفتن 
در لاك دفاعي را بايد يكي ديگ��ر از فاكتورهاي 
شكست ناميد. اينكه با دو يا سه گل از رقيب پيش 
بيفتيد و پس از آن به جاي تدارك حملات بيشتر 
تحت فشار حريف قرار بگيرد، اتفاق عجيبی براي 
تيم ملي ب��ود و در نهايت هم قزاق ه��ا با علم به 
عقب نشيني شاگردان ناظم الشريعه از اين تاكتيك 

اش��تباه، بهترين بهره را بردند. جدا از بحث هاي 
تاكتيكي يك مس��ئله مهم ديگر نيز وجود دارد؛ 
ناديده گرفتن پيشرفت حريفان. ايران تيم سوم 
دوره گذش��ته جام جهاني فوتس��ال بود. همين 
موفقيت براي مديران فدراس��يون رزومه خوبي 
درست كرد و به جاي برنامه ريزي براي تداوم اين 
درخشش و ارتقا بيشتر همه سرگرم امورات خود 
بودند، تا اينكه در ليتواني نتيجه اين سوءمديريت 
كار دس��ت تيم ملي داد. در عوض تيم هايي كه 
رؤياي دريافت گل هاي كمتر از ايران را داشتند 
در جام جهاني پيشرفت شان را به رخ ما كشيدند 
و حتي از بازيكنان برزيلي استفاده كردند. صعود 
هر پنج تيم آسيايي )ژاپن، قزاقستان، ازبكستان، 
تايلند و ويتنام( به مرحله حذفي جام جهاني، روند 
رو به رشد آنها را به خوبی نشان مي دهد. از سوي 
ديگر برنامه اي براي كشف استعدادهاي جديد، 
پشتوانه سازي و استفاده از بازيكنان جوان و اميد 

وجود نداشت. 
   2 سال طلايي از دست رفت

نهايت بي برنامگي همان انتقادي است كه سرمربي 
تيم ملي نيز به آن اشاره كرد. محمد ناظم الشريعه 

بعد از حذف تيم ملي از جام جهاني به ضعف هاي 
تيمش اعتراف كرد: »تيم حريف از چند بازيكن 
برزيلي و دومليتي استفاده كرده بود و آنها مدام از 
سيستم پاورپلي استفاده مي كردند. در خط دفاع 
مشكل داشتيم، اما هر بازي مشكل خود را دارد. 

فوتسال ما در فاز هجومي قوي تر است.« 
ناظم الش��ريعه با انتقاد از بي برنامگي فدراسيون 
گفت: »در اين دو سال كاري براي تيم ملي صورت 
نگرفته ب��ود و تنها ي��ك اردو و بازي دوس��تانه با 
بلاروس داشتيم كه آن هم مربوط به فدراسيون 
جديد بود. ميانگين سني تيم بالاست، اما بازيكنان 
ما از دل ليگ مي آيند و پتانس��يل ما فعلًا همين 
است. فوتس��ال بازي صحنه ها و لحظه هاست، ما 
مي توانستيم قزاقس��تان را شكست دهيم، اما در 
ش��رايط س��خت قافيه را باختيم. ما در سه سال 
گذشته هيچ بازي سنگيني انجام نداده بوديم و اين 
طبيعي است كه گاهي اوقات كم بياوريم. بايد در 
تيم هاي باشگاهي و در سطح پايه اي كار كنيم. اين 
تيم، نسل طلايي فوتسال ايران است و از 201۵ هر 
جامي را كسب كرده است، اما نياز به پشتوانه سازي 

داريم. بايد روي فوتسال پايه حتماً كار شود.«

8849843213سرويس ورزشي |  1443 صف��ر   22  |  1400 مه��ر   7 | روزنامه جوان |  شماره 6313چهار ش��نبه 

دنيا حيدري

سعيد احمديان

شب پاياني هفته دوم ليگ قهرمانان اروپا
 از رويارويي ديدني يووه – چلسي 
تا تلاش منچستر و بارسا براي جبران

پرونده هفت��ه دوم مرحله گروهي لي��گ قهرمانان در حالي امش��ب با 
برگزاري هش��ت ديدار در گروهاي E، F، G و H بسته مي شود كه در 
مهم ترين بازي هاي چهار تيم دوم؛ يوونتوس ميزبان چلس��ي اس��ت و 
منچستريونايتد از ويارئال پذيرايي مي كند، اما بارسا و بايرن كار چندان 

سختي برابر بنفيكا و ديناموكيف ندارند. 
حساس ترين و جذاب ترين بازي امشب بدون شك مصاف چلسي با يوونتوس 
در گروه H است. هر دو تيم هفته گذشته بازي هاي خود را با برد پشت سر 
گذاشتند. چلسي زنيت را يك بر صفر كنار  زد و يووه نيز مالمو را 3 بر صفر به 
زانو درآورد تا در شبي كه ميزبان چلسي است به عنوان تيم صدرنشين گروه 
)با تفاضل گل بهتر( راهي ميدان شود. اما برخلاف ليگ قهرمانان، دو تيم 
شرايط متفاوتي را نسبت به هم در ليگ هاي داخلي خود دارند. چلسي بعد 
از برتري مقابل زنيت، تنها يك برد برابر تاتنهام دشت كرده و در جام اتحاديه 
انگليس برابر استون ويلا به تساوي رضايت داده و در ليگ برتر نيز مغلوب 
منچسترسيتي شده تا با شرايطي نه چندان مناسب راهي ايتاليا شود. با وجود 
اين آندرياس كريستنسن، مدافع چلسي مدعي است فرصت جبران نخستين 
باخت اين فصل خيلي زود از راه رسيده است: »بازي با يوونتوس فرصت خوبي 
است براي واكنش نشان دادن به شكست مقابل منچسترسيتي. قبول اولين 
باخت اين فصل خوشحال كننده نيست، اما آن بازي با نتيجه تلخي كه داشت 
تمام شده و حالا تيمی كه روبه روي ماست يوونتوس است و فرصتي براي 
جبران كه نبايد به سادگي از آن گذشت.« اما بايد ديد شاگردان توخل شانس 
كسب دومين پيروزي اين فصل خود در ليگ قهرمانان را دارند يا يووه براي 

حفظ جايگاه خود حريف را با دست خالي بدرقه می كند.
در ديگر بازي اين گروه دو تيم بازنده هفته گذشته )زنيت – مالمو( به 
مصاف هم مي روند و بايد ديد سردار آزمون، مهاجم ملي پوش ايراني زنيت 
كه فرصتي براي گلزني مقابل چلسي در نخستين بازي ليگ قهرمانان به 

دست نياورد در هفته دوم پايش به گل باز مي شود  يا نه.
    

در گروه E بعد از مصاف حساس و جذاب بارسا برابر بايرن در هفته نخست 
ليگ قهرمانان كه با برتري پرگل آلماني ها به پايان رسيد، حالا شاگردان 
كومان كه در پي شكست در گام نخست بدون امتياز در قعر جدول گروه 
قرار گرفته اند با بنفيكا ديدار مي كنند. تيمي كه به لطف تساوي هفته 
گذشته مقابل ديناموكيف در رده دوم جدول و يك پله پايين تر از بايرن 
قرار گرفته است. روي كاغذ بنفيكا حريف دست و پاگيري براي كاتالان ها 
نيست، اما نه در شرايطي كه اين تيم بعد از تساوي هفته گذشته در ليگ 
قهرمانان به دو برد در پرتغال پريمير ليگ دست يافته تا با روحيه و انگيزه 

بالايي برابر آبي واناري ها به ميدان برود. 
بايرن صدرنش��ين اما بعد از ش��روع طوفاني برابر بارسا حالا در مصافي 
كه مي تواند برايش حكم بازي تداركاتي را داش��ته باشد با ديناموكيف 
رو به رو مي شود، آن هم در ش��رايطي كه با دو برد پياپي در بوندس ليگا 
با روحيه اي بالا آماده ميزباني از حريف اوكرايني خود اس��ت. تيمي كه 
مي تواند همانطور كه ناگلزمان نيز تأكيد دارد جايگاه بايرن را در صدر 
جدول تثبيت كند، خصوصاً كه بارسا در پي جبران نتيجه هفته گذشته 

و رساندن خود به مدعي آلماني گروه است. 
    

جالب ترين نتايج هفته گذشته در گروه G رقم خورد تا سالزبورگ اتريشي 
در پي تساوي يك – يك در خانه سويا صدر جدول را از آن خود كند و حالا 
براي تثبيت جايگاهي كه به لطف تساوي هاي هفته نخست رقم خورده 
بايد برابر تيم ليل به برتري برسد. هرچند كه تساوي مقابل تيم فرانسوي 
هم مي تواند جايگاه اين تيم را حفظ كند، اما به ش��رط آنكه سويا تساوي 
هفته اول را در مصاف با وولفسبورگ ته جدولي جبران نكند براي در آوردن 

صدرنشيني از چنگ حريف اتريشي خود. 
شكس��ت 2 بر يك منچس��تر برابر يانگ بويز عجيب ترين اتفاق هفته 
نخست در گروه F بود، آن هم در شرايطي كه پاي رونالدو هم در نخستين 
بازي ليگ قهرمانان به گل باز شده بود. حالا اما در مصاف با ويارئال همه 
اميد سولسشر به ساق هاي رونالدوست كه با جادوي خود نه فقط شكست 
ناباورانه هفته گذشته را جبران كند، بلكه از حجم فشارهايي كه اين روزها 

سرمربي قرمزها تحمل مي كند، بكاهد.

دفاع شكننده و خودسري شاگردان ناظم الشريعه كار دست ايران داد

مجيدي بخشيده شد!اين درجا زدن به فوتسال ما نمی آمد
اين هم از عجايب فوتبال ايران اس��ت. بدون اينكه جرم كسي به درستي 
اعلام شود، فقط جريمه ها و تنبيهات در نظر گرفته براي او اعلام عمومي 
مي شود و بعد هم بدون انتشار هيچ سند و مدركي اعلام مي شود كه مجرم 
بخشيده شده است. هفته گذشته با سروصداي زياد خبر رسيد كه فرهاد 
مجيدي، سرمربي استقلال از سوي كميته اخلاق به پرداخت۵0 ميليون 
تومان جريمه و عدم حضور در ميادين فوتبال محكوم شده است. كسي 
هم پيدا نشد كه بپرسد چرا و به چه دليل همه چيز فقط در حد شايعه و 
گمانه زني بود. ديروز هم ناگهان اعلام شد كه مجيدي بخشيده شده، چون 
ظاهراً موفق شده نظر مثبت كميته اخلاق را جلب كند، باز هم چگونگي آن 
را كسي به درستي نمی داند و فقط گفته اند كه جريمه پرداخت شده است! 
حالا اين چه جريمه اي بود كه مجيدي بدون اعتراض و سروصدا كه از او 

بعيد بود پرداخت كرد اگر كسي متوجه شد به ما هم بگويد.

VAR زودتر از حد تصور مي آيد
حس��ن كامراني فر، دبيركل فدراسيون فوتبال با اش��اره به استفاده از 
VAR در ليگ برتر گفت: »براي بازي هاي مقدماتي جام جهاني، چون 
داوران از سوي  اي اف سي و فيفا مش��خص مي شوند، داوراني هستند 
كه لايسنس دارند. يكي از مراحل پروس��ه VAR تجهيز داوران در 
دوره اي يك و نيم تا سه ماهه است. ما داوري كه لايسنس داشته باشد، 
نداريم و چند داوري هم كه هستند در  اي اف سي، لايسنس گرفته اند. 
ما 30 داور نياز داريم. تلاش مي كنيم اين سيستم را ثابت داشته باشيم 
تا از آن به عنوان آموزش داوران استفاده كنيم و سريع تر به هدفمان 
برسيم. فدراسيون فوتبال تلاش مي كند به استانداردها برسيم و يكي 
از اين استانداردها VAR است. ما تلاش مي كنيم VAR را خيلي زود 
وارد فوتبالمان كنيم و اين فدراسيون ثابت كرده كه كارهاي نشده را 
انجام مي دهد و در بحث VAR  كه خواسته جامعه فوتبال است، اين 
كار را خواهيم كرد و خيلي زودتر از زماني كه فكر كنيد، VAR  وارد 

فوتبال ايران خواهد شد.«

سخنان رهبري راهبرد ورزش كشور است

 تمجيد كميته بين المللي پارالمپيك
از جودوكاران ايران

وب سايت رسمي كميته بين المللي پارالمپيك با       خبر
انتشار گزارشي عملكرد دو ملي پوش جودوي ايران 

در بازي هاي پارالمپيك 2020 توكيو را تحس��ين كرد. در اين گزارش آمده است: »وحيد نوري و 
محمدرضا خيرالله زاده، نمايندگان جودوي ايران در بازي هاي پارالمپيك توكيو 2020 با نمايش 
ديدني موفق شدند به ترتيب طلاي اوزان 90- و 100+ كيلوگرم را از آن خود كنند. وحيد نوري از 
ايران كه مدال برنز رقابت هاي قهرماني جهان را كسب كرده بود، موفق شد اولين طلاي پارالمپيك 
كشورش در رشته جودو را به دست آورد. نوري توانس��ت در مسابقه فينال وزن 90- كيلوگرم، 
جودوكار انگليسي را با امتياز ايپون شكست دهد و مدال طلا را از آن خود كند. پس از موفقيت وحيد 
نوري، هم تيمي او محمدرضا خيرالله زاده موفق شد در وزن 100+ كيلوگرم عنوان قهرماني را به 

دست آورد و تعداد مدال هاي ايران در رشته جودو را به عدد 2 برساند.«

انتظارات از تيم جوانان بالاتر از اين 
شميم رضوان
      بازتاب

حرف ها ب��ود ك��ه ب��ا دو باخت 
پي در پ��ي در مقاب��ل بلژي��ك و 
آرژانتين از صعود ب��ه مراحل بالاتر ناكام بماند و به دنبال كس��ب 
جايگاهي بين رده هاي نهم تا ش��انزدهم باش��د. داورزني، رئيس 
فدراس��يون واليبال اما بر اين باور اس��ت كه نتايج كسب شده در 
بيست ويكمين دوره مسابقات واليبال قهرماني جوانان زير 21 سال 
جهان ارتباط��ي با عطايي، س��رمربي تيم ندارد: »تي��م جوانان با 
بدشانسي نتوانست به جمع هشت تيم برتر صعود كند و همه از اين 
مسئله ناراحت هستيم. اگر ش��رايط برگزاري اردوي تداركاتي را 
داشتيم قطعاً نتايج تيم ايران فرق مي كرد. وقتي با اختلاف دو امتياز 
بازنده بازي مي شويم، نمي توان نقش سرمربي را پررنگ دانست. در 
واليبال قحط الرجال نيست، اما اگر گزينه ديگري براي هدايت تيم 
جوانان انتخاب مي كرديم حضور بازيكنان مش��ترك مي توانست 
چالشي جدي براي تيم ها ايجاد كند. با اين شرايط دليل نتايج تيم 

جوانان حضور بهروز عطايي نبود، بلكه نداشتن بازي تداركاتي و عدم 
حضور به موقع برديا سعادت بود.« افشار دوست، عضو هيئت رئيسه 
فدراسيون واليبال نيز ترس از باخت و استرس را از عوامل ناكامي 
تيم جوانان در مسابقات قهرماني جهان مي داند: »بعد از المپيك در 
حالي بايد در قهرماني آسيا شركت مي كرديم كه بلافاصله پس از آن 
نيز رقابت هاي جهاني جوانان را پيش رو داشتيم، آن هم در حالی كه 
در چنين شرايطي زمزمه خداحافظي چند تن از بازيكنان باتجربه نيز 
به گوش مي رسيد. در چنين شرايطي يا بايد دو تيم تشكيل مي داديم 
يا يك نفر را براي كادر فني دو تيم انتخاب مي كرديم، چراكه در غير 
اين صورت ممكن بود كادر جوانان اجازه حضور نفراتش در تركيب 
بزرگسالان را ندهد، اما با انتخاب يك سرمربي براي دو تيم، بازيكنان 
مشترك مي توانستند زمان بيشتري با هم باشند و داستان كاملاً فرق 
مي كرد. با وجود اين تيم جوانان نتوانست شايستگي خود را به نمايش 
بگذارد، عدم برگزاري بازي تداركاتي براي كم تجربه ها و اشتباهات 

بچگانه ناشي از استرس زياد و ترس از باخت كار دستمان داد.« 

جوانان واليبال چگونه ناكام ماندند

نداشتن بازي تداركاتي و ترس از باخت 
كار دست شاگردان عطايي داد

مرد مدال آور پرتاب هاي دووميداني 
حامد قهرماني

    چهره
ايران در پارالمپيك توكيو كس��ي 
اولاد،  مه��دي  ج��ز  نيس��ت 
دووميداني كاري كه پرتاب وزنه اش طلايي شد و پرتاب ديسكش 
نقره اي تا همه جوره به او و تلاش��ش افتخار كنيم. مرد مدال آور 
پارالمپيك ايران بعد از درخشش در توكيو حالا از اتفاقي ديگر هم 
خوشحال اس��ت و آن ديدار با رهبر انقلاب اس��لامي است. اولاد 
مي گويد ديدار ب��ا رهبري در كمترين زم��ان ممكن باعث ايجاد 
روحيه خاص و نشاط در بين ورزشكاران شده است و آنان از 
اين ديدار قوت قلب گرفته اند و با انگيزه بيشتري در 
مسابقات و رقابت هاي پيش رو شركت خواهند 
كرد. اما بخش مهم قهرم��ان پارالمپيك 
كشورمان در خصوص بيانات مقام معظم 
رهب��ري ب��ه توصيه هاي ايش��ان به 
مس��ئولان در خصوص گس��ترش 
ورزش و اهميت دادن به وضعيت 
قهرمانان و م��دال آوران مربوط 
مي شود. اولاد مي گويد: »زماني 
كه بالاترين مقام كش��ور در 
كن��ار ورزش��كاران ق��رار 
مي گيرد، نش��ان از اهميت 
ورزش ب��راي ايش��ان دارد. 
معظم له در اين ديدار نكاتي را 
يادآور شدند كه مي تواند راهبرد 
ورزش كشور باشد. همچنين نكاتي هم 
به وزير ورزش توصيه كردند كه امي��دوارم در دولت 

سيزدهم مورد توجه قرار گيرد.«

فريدون حسن

فوتبال بي توجه تر از هميشه به توليد ملي 
اصلًا انگار نمي شنوند يا اگر هم بشنوند خودشان را به نشنيدن مي زنند. 
خودشان را گويي تافته جدا بافته مي دانند. منظورمان فدراسيون نشينان 
فوتبال است كه گويا ويروس خودبزرگ بيني و تافته جدا بافته بودن حتي 
اگر در وجودشان هم نباشد از صندلي رياست و مسئوليت اين فدراسيون 
به آنها سرايت مي كند، چه برسد به اينكه مسبوق به سابقه هم باشند و 
حرف و حديث پشت سرش��ان زياد باشد. همين هفته قبل بود كه مقام 
معظم رهبري در ديدار با قهرمانان و م��دال آوران المپيك و پارالمپيك 
از لزوم توجه به توليدات داخلي در امر ورزش سخن گفتند و استفاده از 
اين توليدات را تذكر دادند، اما فوتبالي جماعت گويا قرار نيست گوش به 
فرمان باشد. البته شايد هم به اين دليل كه هيچ نقشي در افتخار آفريني 
در المپيك و رقابت هاي بين المللي نداشتند و در اين ديدار هم نبودند، اما 
تا دلتان بخواهد در بيت المال خوري و خلاف جهت شنا كردن استادند. 
حرف هاي شهره موسوي، نايب رئيس فدراس��يون فوتبال در خصوص 
تهيه البسه براي تيم ملي بانوان از ش��ركت هاي خارجي نمونه بارز اين 
افسارگسيختگي در فدراسيون فوتبال است. به صحبت های او دقت كنيد: 
»با توجه به اينكه بازيكنان با پوشش بازي مي كنند، استاندارد و سبك 
بودن لباس آنان بسيار مهم است. واردات بخشي از لباس ها ممنوع شده و 
اگر نياز باشد، قطعاً  قسمتي را خارج از كشور تهيه مي كنيم. فرآيند طولاني  
در گمرك و وزارت صنعت و معدن انجام مي شود. انتظار من اين است كه 
علاوه بر تلاش فدراسيون، سازمان هاي دخيل در اين امر هم كمك كنند 
تا بدون مشكل لباس ها به دست بازيكنان برسد. ما نبايد بخشي به اين 
موضوع نگاه كنيم كه فقط فدراسيون بخواهد كمك كند. بقيه سازمان ها 
هم بايد اين دختران را كه نماينده زنان كش��ور هستند حمايت كنند تا 

استرس پوشيدن لباس نامناسب را نداشته باشند.«
جالب است كه سركار خانم معاون بقيه بخش ها را هم به مشاركت در 
واردات لباس خارجي دعوت مي كند و گويا اصلًا قرار نيس��ت به توليد 
ملي در فدراسيون فوتبال بها داده شود. چنين اظهارنظري، آن هم بعد 
از تأكيدات مقام معظم رهبري به استفاده از توليدات داخلي جاي سؤال 
دارد. اظهاراتي كه فقط به عادت زشت بيت المال خوري فدراسيون فوتبال 

و زدو بندهايي كه در پشت پرده اين واردات وجود دارد، برمي گردد.

 غفلت از سرمايه اي كه روح پهلواني را 
در ورزش مي دمد

هفته دفاع مقدس در حالي به پايان رسيد كه بخش هاي زيادي از مجاهدت 
جامعه ورزش در جريان هشت سال جنگ تحميلي مغفول مانده است و كمتر 
پيش آمده كه از س��وي وزارت ورزش، كميته ملي المپيك، فدراسيون ها و 
باشگاه ها تلاش��ي در جهت تبيين رش��ادت هاي قهرمانان و ورزشكاران در 
جبهه هاي نبرد با عراق ص��ورت گيرد. همه چيز ب��ه برنامه هاي مقطعي و 
مناسبتي خلاصه شده و در مراسم هاي برگزار شده به جاي اينكه تأثيرگذاري 
آن مورد توجه قرار گيرد، بيشتر جنبه شعاري و نمايشي به خود گرفته است. 
اين در شرايطي است كه ورزش كشور در جريان هشت سال دفاع مقدس 
يكي از گروه هايي بود كه در كنار ساير قشرها براي دفاع از سرزمينمان، 
شهداي زيادي را تقديم كشور كرده است. نمونه بارز آن شهداي چوار 
است، ش��هدايي كه وزير ورزش هم در مراسمي كه هفته گذشته براي 
تجليل از ورزشكاران جوانمرد برگزار شد از كم كاري هاي صورت گرفته 
درباره شهداي زمين فوتبال چوار كه مظلومانه به شهادت رسيدند، گلايه 
و تأكيد كرد كه نه تنها اين حادثه، بلكه كل زواياي حضور جامعه ورزش 
در دفاع مقدس بايد ساعت به ساعت بازگو و ياد قهرمانان واقعي كه شهدا 

هستند، همواره زنده نگه داشته شود. 
فارغ از سوءاستفاده ها و نگاه ابزاري كه برخي مديران ورزش به شهدا دارند 
و نمي توان آن را انكار كرد، يكي از مهم ترين فاكتورهاي فرهنگي و معنوي 
كه مسئولاني كه در بخش هاي مختلف ورزش مسئوليت مي گيرند بايد 
مورد توجه قرار دهند، تلاش براي تبيين مجاهدت هاي جامعه ورزش در 
دفاع مقدس و بازگو كردن آن براي نس��ل جديد ورزش است. نسلي كه 
بايد آگاه باش��د ميراث دار چه قهرماناني است؛ ميراث دار قهرماناني كه با 
هجوم دشمن، جوانمردي و پهلواني را با حضور در جبهه ها در ميدان عمل 
نشان دادند. با اين حال متوليان ورزش در دهه هاي اخير برنامه  اصولي و 
اولويت داری كه ورزشكاران امروز با از خودگذشتگي هاي شهدا و جانبازان 

ورزشكار آشنا كند، نداشته اند. 
همانطور كه اشاره ش��د همه چيز به برگزاري اجلاس ها و انداختن چفيه 
خلاصه شده است. مراسم هايي كه در صورت داشتن يك برنامه هدفمند 
مي تواند بسيار تأثيرگذار باشد، اما كمتر چنين برنامه هايي در بخش هاي 
مختلف ورزش ديده مي شود و كارنامه پرافتخار ورزش در دفاع مقدس همواره 

در حاشيه قرار داشته و نگاهي روتين و تبليغاتي آن را محاصره كرده است. 
با توجه به تأكيد حميد سجادي، دفاع مقدس و نقش اهالي ورزش كه با پنج 
هزار شهيد، سرمايه هاي بزرگ معنوي در اين حوزه دارند، بايد به صورت 
عملياتي و اجرايي در برنامه هاي داراي اولويت دستگاه هاي گوناگون ورزش 
كش��ور قرار بگيرد. البته اين برنامه ها بايد عاري از هر نوع شعارزدگي در 
راستاي آشنايي ورزشكاران امروز با قهرمانان واقعي كشور باشد، به خصوص 
كه نگاه نمايشي به دفاع مقدس بيشتر از آنكه باعث جذب شود، سبب دوري 
ورزشكاران خواهد شد. ورزشكاراني كه تصور خواهند كرد شهدا قرار است 
پله اي براي برخي مسئولان ش��وند، به همين خاطر چنين رويكردهاي 

انحرافي، ورزش را از رسيدن به هدف اصلي آن باز مي دارد. 
در همين راستا وزارت ورزش و ساير بخش هاي ورزش بايد با ارائه برنامه هاي 
عملي براي تبيين و شناساندن رشادت هاي جامعه ورزش در دفاع مقدس، 
در مسير نهادينه كردن فرهنگ ايثار در ورزش گام بردارند، رويكردي كه 
اگر فارغ از نگاه شعاري و نمايشي باشد، مي تواند تأثيرات بسياری بر ورزش 
بگذارد، به خصوص كه شهدا و جانبازان ورزشكار مي توانند بهترين الگو 
براي جامعه هدف ورزش باشند. الگوهايي كه با توجه به كم كاري هايي كه 
تا امروز صورت گرفته، كمتر در ورزش نام و نشاني از آنها ديده مي شود و 
نسل امروز ورزش كمترين آشنايي با مرام و مسيري دارد كه اين قهرمانان 

براي دفاع از كشور طي كرده اند. 
بدون شك يكي از مهم ترين وظايف متوليان ورزش تلاش در جهت ترويج 
فرهنگ دفاع مقدس در ورزش است، تلاشي كه اگرچه در 33 سال گذشته 
از جنگ به صورت كم و بيش انجام ش��ده، اما نگاه شعار زده سبب شده اين 
تلاش هاي اندك هم تأثيري نداشته باشد. در اين زمينه علاوه بر عزم جزمي 
كه مسئولان بايد در اين رابطه نشان دهند، بايد با اصلاح رويكردها، برنامه هاي 
تأثيرگذار و فارغ از نگاه تبليغاتي، براي جبران غفلت هايي كه براي اش��اعه 
فرهنگ جوانمردي و پهلواني ورزشكاران در زمان جنگ شده است اجرايي 
شود تا نسل امروز ورزش بيشتر از هر زماني پهلوانان دفاع مقدس را بشناسد و 
با درس گرفتن از آنها سعي كند در مسيرشان قدم بردارد، تصميمي كه يكي 

از مهم ترين خروجي آن كاهش بي اخلاقي ها در ورزش خواهد بود.


